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metlen, bántó incidens önmagában 
is tud maradandó sérülést okozni az 
áldozatnak – azt sem tekintjük zak-
latásnak, amikor az erőszakoskodás 
„adok–kapok“ alapon és „oda–vissza“ 
zajlik.

Meddig játék a játék?
 Amíg mindenki szórakoztatónak 

tartja az ugratást. 
 Míg az érintett meg tudja magát vé-

deni, és vissza tudja azt adni.
 Mikor világosan a  másik tudtára 

adja az ugratás céltáblája, hogy most 
már elég, és az egész abbamarad. 

Nem játék:
 Amennyiben az erőszakosság még 

jobban fokozódik, mikor az áldozat 
megvédi magát vagy visszaadja azt.

 Mikor az áldozat fél, megalázva érzi 
magát, esetleg haragot is táplál táma-
dója iránt, de negatív érzelmei és tehe-
tetlenségérzete elnyomják azt.

 Ha a támadó tovább folytatja az ug-
ratást annak ellenére, hogy a célpontja 
kellemetlenül érzi magát, és ezt a tá-
madó tudtára is adja.

 Ha öncélú lejáratás, leigázás történik.

Czajlik Hilda

Az iskolai bántalmazás – zaklatás

Mit nevezünk 
iskolai zaklatásnak? 
A  nemzetközi szakirodalomban ál-
talánosan elfogadott definíciót Dan 
Olweus nevéhez köthetjük. Iskolai 
zaklatásról akkor beszélünk, ha a hely-
zet az alábbi három ismérvnek felel 
meg:

 Jelen van a  tudatos bántó szándék 
(a  zaklató célja, hogy testi vagy lelki 
fájdalmat okozzon)

 Hatalmi egyensúlyhiány áll fenn (az 
áldozatnak az adott helyzetben nincs 
módja, lehetősége, hogy megvédje 
magát)

 Az áldozat ellen irányuló cselekmé-
nyek hosszabb ideig, ismétlődően zaj-
lanak.

A zaklatás típusai
Azért fontos a  zaklatás különböző for-
máiról beszélnünk, hogy felismerhessük 
ezeket akkor is, ha nem éppen szem-
betűnőek. A  szakirodalom egyik legel-
terjedtebb rendszerezése  szerint fizikai, 
verbális és kapcsolati zaklatástípusokat 
különböztethetünk meg egymástól:

 A kapcsolati zaklatás nem közvetle-
nül az áldozatra irányul, „csupán“ kap-

Az iskolai erőszaknak sokféle arca 
van. Szinte minden iskolában előfor-
dul manapság a  diákok egymás közti 
erőszakos fellépése, amelyet iskolai 
zaklatásnak nevezünk. Az erőszakos-
kodás azonban nemcsak a diák-diák 
kapcsolatban jelenhet meg, hanem a 
tanár-diák kapcsolaton belül is. Az 
utóbbi időben pedig egyre gyakoribb, 
hogy a szülő, sőt a diák erőszakosko-
dik a tanárral szemben. 

A  statisztikák szerint a  diákok 
20%-ának van tapasztalata az  iskolai 
zaklatással, 43%-uk pedig tanúja volt 
annak. A bántalmazások 52%-a az is-
kolában történik, a diákok 14%-a pe-
dig nem érzi magát biztonságban az 
iskolában.

Zaklatás 
vagy „csak játék”…?
Nem könnyű meghatározni az iskolai 
zaklatás fogalmát. A  gyerekek sokfé-
le durvaságot elkövetnek egymással 
szemben, ami nem minősül zaklatás-
nak. Két egyformán erős gyerek ve-
télkedése, verekedése nagyon zavaró 
lehet a felnőttek számára, ez azonban 
nem zaklatás. És – bár egy-egy kelle-
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csolatait, a csoportban elfoglalt helyét 
veszélyezteti, támadja.

 Direkt zaklatásról akkor beszélünk, 
ha az nyíltan az áldozat személye ellen 
irányul. Ezen belül fizikai és verbá-
lis támadást különböztethetünk meg. 
A fizikai zaklatás testi jellegű támadást 
jelent: megütést, lökdösést, valamire 
kényszerítést, bezárást, köpködést, azt, 
ha kihúzzák az áldozat alól a széket, ha 
szétszórják a holmiját vagy elveszik az 
uzsonnáját. Verbális támadásnak mi-
nősül: a csúfolás, a fenyegetés, a zsaro-
lás, továbbá ide sorolható még (akkor 
is, ha nem verbálisak) a grimaszolás, a 
kinevetés, különböző obszcén gesztu-
sok, durva képek és rajzok mutogatá-
sai.

 Az indirekt zaklatási formákat az jel-
lemzi, hogy hiányzik a zaklató és az ál-
dozat közötti interakció. Ez azt jelenti, 
hogy a bántalmazás során az áldozat-
nak jelen sem kell lennie. Ide tarto-
zik, ha valakiről pletykálnak, csúnya 
dolgokat terjesztenek, vagy pl. amikor 
hamis információk, kellemetlen vagy 
manipulált képek, videók kerülnek fel 
valakiről az internetre. Ide sorolhat-
nánk a kiközösítés minden formáját is: 
mikor valakit levegőnek néznek, nem 
szólnak hozzá vagy szándékosan ki-
hagyják valamiből.

Az iskolai zaklatás 
szereplői
Az áldozat
Természetesen bárkiből válhat áldo-
zat. A  kutatók egyetértenek abban, 
hogy a  tipikus áldozat olyan személy, 
akinek alacsony az önértékelése, fé-
lénk, visszahúzódó. Szociális készségei 
az átlagosnál gyengébbek, kevés a ba-
rátja vagy egyáltalán nincs. Jellemző 
az is, hogy egy különösebb ok nélküli 
támadásra az áldozat rosszul reagál, 
és mivel nem tudja magát megvédeni, 
újabb támadásnak van kitéve.

A zaklató
Sokan úgy gondolják, a zaklatók nép-
szerűtlen, durva, erőszakos, rossz 
hátterű gyerekek. Ezt a  hiedelmet vi-
szont nem támasztják alá a  nemzet-
közi kutatások. Igaz, hogy a  zaklatók 
gyakran impulzívak vagy az átlagosnál 
gyengébb önkontrollal rendelkeznek, 
de ami meglepő, gyakran népszerű, jó 
szociális intelligenciájú egyének.

A családi hátteret vizsgálva nem ta-
láltak összefüggést a  szociális háttér 
és a  zaklató viselkedése között. Ter-
mészetesen van jelentősége a  családi 
háttérnek, de ez nem az anyagiakat, 

hanem a  családi nevelés sajátosságait 
jelenti. Ez azt jelenti, hogy a  rende-
zett körülmények között élő gyermek 
is válhat bántalmazóvá. A gyermek 
valódi szükségleteinek figyelmen kí-
vül hagyása, az elfogadás, az intimitás 
és a  tartalmas családi élet hiánya oda 
vezet, hogy a  gyermeknek sajátosan 
deformált képe alakul ki a társas kap-
csolatok működéséről és szerepéről. 
A  zaklatók egyik legfontosabb közös 
vonása a  hatalom fontossága. Öröm 
számukra a  másokon való uralkodás, 
kiemelten számít nekik, hogy társaik 
elismerjék a  hatalmukat, ezért fontos 
számukra a közönség.

A szemlélők
Az ő szerepük majdnem ugyanolyan 
fontos, mint a zaklatóé vagy az áldoza-
té, hiszen ők azok, akik megálljt paran-
csolhatnának a zaklatónak. Miért nem 
teszik? Fontos tudni, hogy a szemlélők 
csoportja nem egységes. A  közösség-
ben mindig vannak olyanok, akik po-
zitívan viszonyulnak a zaklatóhoz. Is-
mert jelenség, hogy azok a személyek, 
akiknek nincs kiforrott meggyőződé-
sük és stabil önértékelésük, könnyen 
kerülnek a  hangadók hálójába, ők 
a hatalom éltetői, mert kételyek nélkül 
kiszolgálják azt.

A  passzív támogatóknak pedig tet-
szik, ami történik, de nem vesznek 
aktívan rész a  zaklatásban. A  tétlen 
szemlélő nem foglal állást. („Nem az 
én dolgom.“) 

A félelem fontos eleme a szemlélők 
passzivitásának. Látva az áldozat tehe-
tetlenségét, a  szemlélőkben is felme-
rülhet, hogy őket is bármikor kipécéz-
hetik, és nem biztos, hogy meg tudnák 
magukat védeni vagy a többiek a segít-
ségükre lennének-e.

Az áldozat védelmezője elítéli a zak-
latást, és a félelem se tartja vissza, hogy 
valamilyen módon az áldozat segítsé-
gére legyen.

A  passzív védelmező együttérez az 
áldozattal, nem helyesli a zaklatást, de 
mégsem tesz semmit – általában a fé-
lelem miatt.

A zaklatás következményei
A  zaklatás következményei minden-
kire nézve rombolóak. A legnehezebb 
helyzetben az áldozat van. Az állan-
dó stressz, a  megaláztatások és azok 
átélése rombolja az önbecsülést, még 
visszahúzódóbbá, szorongóbbá válhat, 
ami akadályozza a  társas készségek 
fejlődését, ezért nehezebb barátokat 
találnia és megküzdeni a  problémá-

ival. Mindezeket pszichoszomatikus 
tünetek is kísérhetik: fej- és gyomorfá-
jás, alvászavar, súlyosabb esetben de-
presszió. Van, akinek sikerül kitörni az 
„áldozati létből“, van, aki továbbviszi 
magával ezt a szerepet, és akár a mun-
kahelyen is folytatódhat zaklatása.

Figyelemre méltó a  zaklató helyze-
te is. A  hosszú távú következmények 
a  zaklató számára sem kedvezők. Az 
iskolában nem jellemző rájuk a  tár-
sas elszigeteltség, a  hosszabb távon 
„sikeres“ zaklatási viselkedés viszont 
megakadályozza, hogy hatékonyabb, 
adaptívabb társas viselkedési straté-
giát sajátítson el. Ezért ha a  zaklató 
olyan környezetbe kerül, amely nem 
tolerálja az erőszakos magatartást, el-
szigetelődhet. A  vizsgálatok szerint 
a zaklatók nagyobb eséllyel dohányoz-
nak, fogyasztanak alkoholt, drogot és 
válnak deviáns csoportok tagjaivá.

A  zaklatás a  közösségre nézve is 
romboló. Azok a gyerekek, akik hos�-
szabb ideig részesei annak, hogy 
másokat bántalmaznak, maguk is 
vesztesek lesznek, mert a  lelkiisme-
ret-furdalás ellen kénytelenek vala-
milyen formában védekezni. Gyengül 
a szociális érzékenységük, empátiájuk, 
amit nem nevezhetünk pozitív fejle-
ménynek. Veszélyt jelent, ha a félelem 
légkörében kell élniük, ha a  zaklató 
a  közösség felett átveszi az uralmat, 
ha az osztály klikkesedik és „háborús 
övezetté“ válik. Ez azt jelenti, hogy 
csökken a  társas együttlét öröme, ke-
vesebb lesz a pozitív élmény, ez pedig 
kihat az iskolához és a tanuláshoz való 
viszonyra is.

Mit tehetünk?
A  gyerekkel kapcsolatos bármilyen 
gondot illetően leghatékonyabban 
a  szülő léphet fel. Ez a  felelősség 
néha nyomasztó, de nincs mód aló-
la kibújni. A  zaklatással, agresszióval 
kapcsolatban a  legfontosabb tanács 
a  szülőknek: figyeljenek. Először is 
önmagukra. Tisztázzák viszonyukat 
az agresszióhoz: milyen elveket kö-
vetnek ezzel kapcsolatban, milyen kö-
vetkezményekkel járnak ezek az elvek 
ömagukra, családjukra és a körülöttük 
élő emberekre nézve. Mérlegeljék, mit 
tartanak helyesnek vagy helytelennek! 
Gondolják végig, következetesek-e eb-
ben, a magatartásuk követi-e az elvei-
ket. A gyerek nem a „prédikációkból”, 
hanem a viselkedésből tanul. 

És figyeljenek a  gyerekre is. Impo-
nálhat a szülőnek, ha a gyerek sike-
res, megvédi magát, tekintélye van 
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az adott közösségben. Viszont ha 
a  tekintély mögött erőszak áll, kevés 
az esélye, hogy  valódi barátságot és 
őszinte kapcsolatokat tudjon a gyer-
mek kialakítani. Figyeljünk tehát, ha 
a  gyerek türelmetlen, impulzív, nem 
akar együttműködni társaival, kevés 
empátiát mutat, vagy ha észrevesszük 
a  zaklató viselkedését. Neveljük fele-
lősségvállalásra a gyereket, és törőd-
jünk érzelmi fejlődésével.

Fájdalmas tapasztalat, hogy az ál-
dozatok szülei gyakran nem tudnak 
a gyerek problémáiról, már csak akkor 
szereznek tudomást a zaklatásról, ami-
kor nagy a baj. Az áldozatok általában 
azért hallgatnak, mert nem bíznak 
benne, hogy a felnőttek meg tudják vé-
deni őket, és félnek, hogy a helyzetük 
a  panaszkodással még rosszabbá vá-
lik. Vegyük észre, ha változás történik 
a gyerek viselkedésében, szokásaiban, 
tanulási teljesítményében. Igyekez-
zünk szóra bírni, mi áll a változás hát-
terében. Ha nyilvánvalóvá válik, hogy 
bántalmazzák, feltétlenül álljunk mellé 
és beszéljünk a pedagógusokkal.

A  tanárok sincsenek könnyű hely-
zetben a zaklatással kapcsolatban. Mint 
általában az erőszakos viselkedésnél, 
itt is a megelőzéssel tehetünk a legtöb-
bet. Fontos, hogy tájékozottak legyünk 
a témában – ismerjük meg a jelenséget. 
Tegyük világossá, hogy ez a  viselke-
dés elfogadhatatlan, és ne dőljünk be 
a  klasszikus elterelő szövegnek, hogy 
„csak vicceltünk“. Fontos, hogy törek-
véseinkhez megnyerjük a többi kollégát, 
hogy egységesek legyenek az elvárása-
ink, és ezeket kommunikáljuk világosan 
a szülők és a gyerekek felé. Ne becsüljük 
alá a zaklatás gyakoriságát és súlyossá-
gát. Törekedjünk arra, hogy a zaklatást 
a  gyerekek valóban helytelenítsék. Ez-
zel kapcsolatban viszont arra is szükség 
van, hogy megerősödjön a gyerekekben 
a személyes felelősségvállalásra való tö-
rekvés. Mindezt az empátia, az érzelmi 
élet, az autonómia és a másokért viselt 
felelősség fejlesztésével érhetjük el.

Az iskolai zaklatás legjobb ellensze-
re az egészséges, jól működő közösség. 
Minden olyan törekvésünk, amely a 
közösség kohézióját erősíti, csökken-

teni fogja a zaklatás bekövetkezésének 
valószínűségét. Fontos az a tényező is, 
hogy inspiráló tanulási környezetet 
teremtsünk. Folyamatosan figyeljünk 
oda a zaklatásra utaló jelekre. Sok pe-
dagógusnak okoz gondot, hogy a  mai 
fiatalok eldurvult kommunikációjában 
nehéz észrevenni, mikor csúszik át 
a  mindennapos viccelődés valódi gú-
nyolódásba, durvaságba. Ezt leginkább 
a hatáson mérhetjük fel.

Ha a  zaklatás a  tudomásunkra jut, 
beszéljük meg a  problémát minden 
szereplővel, és vonjuk be az érintettek 
szüleit is. Közösen kell keresnünk a ki-
utat, a  megoldást a  kialakult helyzetre 
– mindnyájunk felelőssége, milyen lég-
körben nőnek fel a gyerekek, mit látnak, 
hallanak tőlünk, felnőttektől.
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